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Vá�ení spoluob� ané, 
     dovolte mi, abych dnes navázala na sv� j úvodník, který jsem napsala 
v souvislosti s povodní v naší obci v roce 2009. Zmi� ovala jsem se v n� m o 
nutnosti zpracování studie o protipovod� ových opat�eních pro naši obec.  
     Jsem samoz�ejm�  ráda, �e v posledních dvou letech se nám nep�íznivé po� así 
vyhnulo a problémy s vodou jsme nemuseli �ešit. Všichni však dob�e víme, �e to 
není �ádný d� vod k ne� innosti, proto�e v budoucnu nás m� �e p�íroda kdykoliv 
op� t p�ekvapit.   
     Stále � ast� ji opakující se teplotní výkyvy po� así a s tím související povodn�  a 
záplavy p�edstavují jedno z nejv� tších rizik pro zdraví a majetek ob� an�  v 
obcích a m� stech našeho regionu. V�dy�  naprostá v� tšina obcí sdru�ených 
v dobrovolném svazku Regionu Pood�í má s povodn� mi zkušenosti, a to jak 
z roku 1997, tak p�edevším z let 2009 a 2010.   
     Spolu s ostatními povod� ovými událostmi v uplynulých 15 letech tak 
vyvstala pot�eba systematického �ešení komplexní protipovod� ové ochrany. 
Takový po�adavek je zakotven ve Strategii ochrany p�ed povodn� mi pro území 
� eské republiky (schválena vládou v roce 2010), která se stala základním 
dokumentem v oblasti ochrany p�ed povodn� mi. Tento dokument našel odezvu 
také v nabídce dota� ních titul�  evropských fond� , konkrétn�  v dotacích na 
projekty prevence a protipovod� ové ochrany Opera� ního programu �ivotní 
prost�edí.  
     Výzva pro podávání �ádosti v rámci této podpory byla vyhlášena na podzim 
roku 2009. Obce Regionu Pood�í se rozhodly na tuto výzvu reagovat a 
uskute� nit tak spole� ný zám� r získat finan� ní prost�edky na projekt „Studie 
proveditelnosti k realizaci p�írod�  blízkých protipovod� ových opat�ení 
v Regionu Pood�í - sever, Pood�í -  st�ed, Pood�í – východ a Pood�í - západ“, 
co� se poda�ilo. Naše obec tvo�í spolu s obcemi Jeseník nad Odrou a Vra�né 
oblast Pood�í - západ. 
     Na základ�  výb� rového �ízení byl vybrán zhotovitel celého projektu, 
spole� nost  EKOTOXA s.r.o. z Brna, která následn�  za� ala pracovat na projektu 
pro ji� zmi� ované území. Cílem projektu bylo prov�� it celé území a navrhnout 
p�írod�  blízká protipovod� ová opat�ení a �ešení eroze v katastrech obcí regionu 
Pood�í.  
     První navr�ená opat�ení jsou ji� zpracována a v m� sících zá�í a �íjnu tohoto 
roku s nimi byli seznámeni vlastníci dot� ených pozemk� , na kterých by se 
mohla eventuální opat�ení realizovat. Setkání s vlastníky pozemk�  se 
uskute� nilo ve všech obcích zapojených do projektu, v Bernarticích nad Odrou 
se konalo v p�ísálí kulturního domu ve st�edu 3. �íjna. 
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Všichni p�ítomní m� li mo�nost se s navr�enými opat�eními podrobn�  seznámit, 
vznést své dotazy, nám� ty � i p� ipomínky. M� li mo�nost podat své vlastní 
návrhy a pod� lit se s ostatními o své zkušenosti v oblasti této problematiky. 
Hlavním cílem setkání bylo zjistit názory vlastník�  pozemk� , jejich p�ípadnou 
ochotu � i neochotu se do realizace n� kterých opat�ení zapojit. Jedná se zatím o 
pouhou studii, která zjiš� uje, zda-li je v� bec mo�né z mnoha navrhovaných 
opat�ení na území obcí regionu Pood�í alespo�  n� které z nich v budoucnu 
zrealizovat.  
     Pokud budou n� která z opat�ení vlastnicky pr� chodná, bude to dobrý 
p�edpoklad k tomu, abychom v budoucnu realizovali systémové preventivní 
kroky k ochran�  zdraví a majetk�  ob� an�  p�ed povodn� mi. Ji� dnes je však 
jasné, �e jde o proces dlouhodobý, vy�adující nejenom koordinaci prakticky 
všech zásah�  do volné p�írody, ale zejména vy�adující ochotu a zájem 
dot� ených vlastník�  pozemk�  takovéto kroky v budoucnu podpo�it. P�esto�e 
jsme na po� átku celého procesu, jsem p�esv� d� ena o jeho správnosti a 
smysluplnosti, nebo�  jde o jedinou mo�nou cestu, jak zmírnit dopady �ád� ní 
takového �ivlu jakým je voda. 
 
 

starostka 
 

 
 

Pravomoc zastupitelstva obce (3.� ást) 
 
Ustavující zasedání nov�  zvoleného zastupitelstva obce svolává dosavadní 
starosta po uplynutí lh� ty pro podání návrhu soudu na neplatnost voleb nebo 
neplatnost hlasování tak, aby se konalo do 15 dn�  ode dne uplynutí této lh� ty, a 
jestli�e byl návrh na neplatnost voleb nebo na neplatnost hlasování podán, do 15 
dn�  ode dne právní moci rozhodnutí soudu o posledním z podaných návrh� , 
pokud �ádnému z podaných návrh�  nebylo vyhov� no. Ustavujícímu zasedání 
p�edsedá zpravidla dosavadní starosta, p�ípadn�  nejstarší � len zastupitelstva 
obce do doby, ne� je zvolen starosta nebo místostarosta. 
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Na ustavujícím zasedání zastupitelstva obce se volí starosta, místostarosta a 
další � lenové rady obce. 
Zastupitelstvo obce se schází podle pot�eby, nejmén�  však jedenkrát za 3 
m� síce. Zasedání zastupitelstva obce se konají v územním obvodu obce. 
Zasedání zastupitelstva obce svolává a zpravidla �ídí starosta. Starosta je 
povinen svolat zasedání zastupitelstva obce, po�ádá-li o to alespo�  jedna t�etina 
� len�  zastupitelstva obce, nebo hejtman kraje. Zasedání zastupitelstva obce se 
koná nejpozd� ji do 21 dn�  ode dne, kdy �ádost byla doru� ena obecnímu ú�adu. 
Zastupitelstvo obce je schopno se usnášet, je-li p�ítomna nadpolovi� ní v� tšina 
všech jeho � len� . Jestli�e p�i zahájení jednání zastupitelstva obce nebo v jeho 
pr� b� hu není p�ítomna nadpolovi� ní v� tšina všech � len�  zastupitelstva obce, 
ukon� í p�edsedající zasedání zastupitelstva obce. Do 15 dn�  se koná jeho 
náhradní zasedání.  
Obecní ú�ad informuje o míst� , dob�  a navr�eném programu p�ipravovaného 
zasedání zastupitelstva obce. Informaci vyv� sí na ú�ední desce obecního ú�adu 
alespo�  7 dní p�ed zasedáním zastupitelstva obce; krom�  toho m� �e informaci 
uve�ejnit zp� sobem v míst�  obvyklým. 
Zasedání zastupitelstva obce je ve�ejné. 
Po�ádá-li na zasedání zastupitelstva obce o slovo � len vlády nebo jím ur� ený 
zástupce, senátor, poslanec nebo zástupce orgán�  kraje, musí mu být ud� leno. 
Právo p�edkládat návrhy k za�azení na po�ad jednání p�ipravovaného zasedání 
zastupitelstva obce mají jeho � lenové, rada obce a výbory. 
O za�azení návrh�  p�ednesených v pr� b� hu zasedání zastupitelstva obce na 
program jeho jednání rozhodne zastupitelstvo obce. 
O pr� b� hu zasedání zastupitelstva obce se po�izuje zápis, který podepisuje 
starosta nebo místostarosta a ur� ení ov�� ovatelé. V zápise se v�dy uvede po� et 
p�ítomných � len�  zastupitelstva obce, schválený po�ad jednání zastupitelstva 
obce, pr� b� h a výsledek hlasování a p�ijatá usnesení. 
Zápis, který je nutno po�ídit do 10 dn�  po skon� ení zasedání, musí být ulo�en na 
obecním ú�adu k nahlédnutí. O námitkách � lena zastupitelstva obce proti zápisu 
rozhodne nejbli�ší zasedání zastupitelstva obce. 
Zastupitelstvo obce vydá jednací �ád, v n� m� stanoví podrobnosti o jednání 
zastupitelstva obce. 
Obec informuje ob� any o � innosti orgán�  obce na zasedání zastupitelstva obce a 
dále jiným zp� sobem v míst�  obvyklým. 
 
(ze zákona � .128/2000 Sb., o obcích) 

     Dana Klosová 
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Kalendárium 
 

13.9. 
Kolaudace vodohospodá�ských staveb -  in�enýrských sítí - na Drahách. 
 
15.9. 
FIRE CUP 
 
19.9. 
První zasedání volební komise pro volební okrsek Bernartice nad Odrou 
 
21.9.  
Školení p�edsed�  a zapisovatel�  volebních komisí pro volby do krajských 
zastupitelstev 
 
25.9. 
Valná hromada Regionu Pood�í v Bartošovicích. 
 
25.9. 
Kolaudace plynovodu na Drahách. 
 
27.9. 
Krajský ú�ad Moravskoslezského kraje uspo�ádal „Seminá� k vidimaci a 
legalizaci“, jeho� se zú� astnila správní pracovnice V� ra Koš� álová.  
 
28.9. 
Zájezd pro ob� any do Bojnic. 
 
3.10. 
� len finan� ního výboru Václav Brodík provedl kontrolu pokladních doklad�  
obecního ú�adu. 
 
3.10. 
Jednání k projektu „Studie proveditelnosti k realizaci p�írod�  blízkých 
protipovod� ových opat�ení na území obcí regionu Pood�í“ v p�ísálí našeho KD. 
 
5.10.  
� lenové finan� ního výboru Josefina Bayerová a ing. Martin Šikula provedli 
finan� ní kontrolu hospoda�ení za rok 2012 u p�ísp� vkové organizace Základní 
škola a Mate�ská škola Bernartice nad Odrou. 
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6.10. 
37. ro� ník turistického pochodu „Podzimní pohledy na Moravskou bránu“. 
 
9.10. 
Sb� r starého papíru. 
 
10.10. 
P�ezkoumání hospoda�ení obce za r. 2012 provedli pracovníci Krajského ú�adu. 
 
12.-13.10. 
Volby do Zastupitelstva Moravskoslezského kraje. 
 
 
Kalendá�  akcí 
 

�  so   3.11.2012    Sb� r velkoobjemového, zvláštního, 
nebezpe� ného a elektroodpadu 

�  so   3.11.2012  Divadelní p�edstavení „Revizor“ 
�  pá 14.12.2012  Adventní odpoledne s koncertem 
�  � t 27.12.2012  Váno� ní volejbalový turnaj 
�  pá 11.  1.2013  Valná hromada SDH 
�  11.-12.1.2013  Prezidentské volby 
�  so 19.  1.2013  Zahrádká�ský ples 
�  25.-26.1.2013  Druhé kolo prezidentských voleb 
�  so 26.  1.2013  Sokolský maškarní ples a d� tský maškarní rej 
�  so   9.  2.2013  Obecní ples 
�  so  23. 2.2013  Výro� ní � lenská sch� ze mysliveckého sdru�ení 

 
Oznámení 
 
V sobotu 3. listopadu 2012 v dob�  od 13,00 do 16,00 hodin prob� hne na 
parkovišti p�ed obecním ú�adem a restaurací U B�íz sb� r velkoobjemového, 
zvláštního, nebezpe� ného a elektro odpadu. Sbírat se bude objemný odpad 
z domácnosti, staré elektrospot�ebi� e, autobaterie, mono� lánky, staré barvy a 
oleje, lé� iva, chemikálie. Pneumatiky se budou sbírat v mno�ství, které 
odpovídá jedné domácnosti.   
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Výsledky voleb do Zastupitelstva Moravskoslezského kraje, které 
probíhaly ve dnech 12. a 13.10.2012 
 
Za naši obec Bernartice nad Odrou: 
Celkový po� et voli��        748 
Po� et platných odevzdaných hlas�      309 
Po� et neplatných odevzdaných hlas�        11 
 
Po� ty hlas�  za jednotlivé strany: 
K�es� an. a demokrat. Unie-� eskosl. strana lidová     83 
Ob� anská demokratická strana        52 
� eská strana sociáln�  demokratická       50 
SDRU�ENÍ NEZÁVISLÝCH KANDIDÁT �      32 
Komunistická strana � ech a Moravy       17 
TOP 09 a Starostové pro Moravskoslezský kraj     17 
Strana zelených          11 
NEZÁVISLÍ            9 
Hnutí na podporu dobrov. hasi��  a dalších dobrovolník�       9 
STRANA Práv Ob� an�  ZEMANOVCI        7 
� eská pirátská strana           7 
Strana svobodných ob� an�           6 
D� l. str. soc. spravedlnosti-STOP NEP	 IZP� SOBIVÝM!      4 
Moravané             2 
Volte Pravý Blok www.cibulka.net         1 
Národní socialisté-Levice 21.století         1 
SUVERENITA-Blok Jany Bobošíkové        1 
   

 
 

Informace 
 
Poruchy ve�ejného osv� tlení hlaste na OÚ Bernartice nad Odrou. 
Telefon: 556 708 522 
Mobil: 602 630 764 
e-mail:  obec@bernarticenadodrou.cz 
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Stará garda Bernartice nad Odrou 
 
     V pátek 21.9.2012 se uskute� nil fotbalový zápas Starých gard Bernartic proti 
sousedním Makovicím. Na tento zápas jsme odjí�d� li s odhodláním vrátit 
Makovicím porá�ku, kterou jsme utrp� li v zá�ijovém turnaji u nás v 
Bernarticích. Trenér Miloslav Martinát v kabin�  i na h�išti neustále chlapy 
hecoval a p�ipomínal, pro�  jsme do Makovic p�ijeli. Kone� ným výsledkem 2:1  
pro  Bernartice jsme soupe�� m vrátili porá�ku. Byl to poslední zápas fotbalové 
sezóny 2012 Staré gardy Bernartice nad Odrou. 
     Chci pod� kovat všem, kte�í se kolem Staré gardy pohybují jak organiza� n�  
tak i na h�išti. 

     Tomáš Stan� k  
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D� ti na dopravním h� išti 
 
     Ve � tvrtek 27.9. 2012  se d� ti 4. – 5. ro� níku v rámci dopravní výchovy 
seznámily s p� kným dopravním h�išt� m v P�íbo�e. V podzimní � ásti výuky d� ti 
poznaly, pro�  je v dnešní usp� chané dob�  d� le�ité v� d� t, jak se oblékat, aby byli 
v silni� ním provozu vid� ni, jak se správn�  chovat jako chodec a jako cyklista. 
D� ti se seznámily s dopravními zna� kami, vyzkoušely si své schopnosti 
orientace na k�i�ovatkách. 
     Po teoretické � ásti p�išla ta zábavn� jší, praktická. D� ti dostaly kola a za� al 
praktický výcvik. N� kte�í m� li zpo� átku velké potí�e s respektováním pravidel, 
ale d�ungle se nep�ipoušt� la a postupn�  se všichni za� ali chovat a jezdit správn� .  
Na ja�e bude pokra� ovat druhá � ást výcviku, kdy d� ti budou skládat cyklistické 
zkoušky a pokud se to poda�í a já v�� ím, �e to zvládnou všichni, obdr�í pr� kaz 
cyklisty. Na p�ípravu máme celou zimu. Tak�e u� te
  se t� šíme na jaro. 

      Mgr. Jana Rusínová 

 

 
Podzimní sb� r starého papíru 
 
     V úterý 9.10.2012 prob� hl v obci sb� r starého papíru. 
D� kujeme všem, kte�í p�ipravili d� tem svázané balí� ky papíru. Pod� kování pat�í 
všem d� tem, které se sb� ru zú� astnily. Také velký dík rodi�� m –  p. Borýskové, 
p. Tušlové, man�el� m Knopovým a p.Hubrovi za velkou pomoc se svá�ením 
materiálu. 
     D� kujeme a t� šíme se zase na jarní sb� r. 

        J. Rusínová, M. Mertová 
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Fire cup 2012 
 
     V sobotu 15. zá�í 2012 jsme p�ed hasi� skou zbrojnicí uspo�ádali netradi� ní 
hasi� skou sout� � místních dru�stev nazvanou Fire cup. Jako první nám 
p�edvedli své um� ní naší nejmladší hasi� i a výkon to byl skv� lý, také jej všichni 
ocenili potleskem. A odm� nou jim byla nová hasi� ská tri� ka, která pro n�  sbor 
zakoupil. Poté u� se jednalo o recesní sout� �, kde se hasi� i, ale i nehasi� i, mohli 
p�edvést v po�árním útoku s menšími úpravami. Menšími úpravy myslím 
nap�íklad, �e dru�stva musela hned po odstartování vypít dv�  piva a � ty� i malé 
štamprle, poté vytáhnout hadice, rozd� lova�  a proudnice z kontejneru a nakonec 
provést útok se shozením ter�� . Sešlo se celkem 6 dru�stev. Ta byla rozlosována 
náhodn� , tak�e se klidn�  mohlo stát, �e se vylosuje dru�stvo, ve kterém nebude 
�ádný piva�, a mohli mít problém. Toto však našt� stí nenastalo a v ka�dém 
man� aftu se našel n� kdo, kdo umí vypít p� llitr piva tzv. na „ex“. 
     Atmosféra byla skv� lá a všichni se navzájem velmi povzbuzovali. Nakonec 
vyhrálo dru�stvo, které šlo na startovní � áru jako poslední a p�edvedlo 
nejrychlejší � as. Po vyhlášení výsledk�  a p�edání cen, jsme všichni posed� li ve 
zbrojnici, kde jsme zhodnotili a zakon� ili letošní úsp� šnou hasi� skou sezónu. 

       Tomáš Horut 
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Podzimní pohledy na Moravskou bránu 
 
     Jako tradi� n�  ka�dou první �íjnovou sobotu, i letos se uskute� nil ji� 37. 
ro� ník podzimního pochodu.  
     Start byl U Odry v 9 hodin a zápisu se vzorn�  ujali pan Bok a pan Drlík. 
P� kné po� así slibovalo mnoho ú� astník� , co� se také potvrdilo.  
     Po zápisu jsme vyrazili po fáborkami zna� ené cest�  lesem kolem myslivecké 
chaty a� na Horecký kopec, kde bylo první stanovišt� . Tam nás p�ivítali man�elé 
Šimí� kovi a paní Boková, kte�í nám s úsm� vem orazítkovali ú� astnické listy i 
d� ti. S krásným výhledem na Hranice jsme se ob� erstvili z vlastních zásob a 
ochutnali také trochu od cizích. Zejména slivovi� ka nám rozproudila krev, tak�e 
vyjít Starojický kopec byla tém��  „brnka� ka“. K tomu nás krásn�  opalovalo 
sluní� ko. 
     Na Starojickém kopci bylo další stanovišt�  s nádherným výhledem do okolí, 
kde nás p�ivítali man�elé Stavinohovi s oplatkou a dobrým � ajem. Ochutnávka 
slivovice pokra� ovala i zde, tak�e mnozí z nás ani nev� dí, jak došli a� k Od�e. 
Jediní vytrvalci, Lysá� kovi, zvládli i stanovišt�  na Salaši.  
     U Odry jsme dostali za odm� nu výborné  perní� ky a kdo cht� l,  mohl si 
koupit u Sta� k�  opravdu vynikající guláš a k tomu správn�  vychlazené pivo…  
     D� kuji všem turist� m, kte�í se postarali o vzornou organizaci celého pochodu 
a objednali tak krásné po� así. U� se moc t� šíme na p�íšt� . 

     Petra Hubrová 



 12

 
 

 
 
 

Zájezd Sdru�ení zahrádká��  
 
     Vá�ení spoluob� ané, jsem � lenem Sdru�ení zahrádká��  obce Bernartice nad 
Odrou a seznámím Vás s p�ípravou a samotným zájezdem roku 2012 našeho 
sdru�ení. 
     Samotná p�íprava zájezdu za� ínala u� po plese v lednu, pak v únoru a 
v b�eznu u� se zdálo, �e jsme domluveni na zájezd do historické � ásti Znojma, 
p�ípadn�  Lednic a nebo jiných krásných kout�  Ji�ní Moravy a zastávce ve 
vinném sklep� . 
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Pak, nevím, co se stalo, p�išli � lenové s dalšími návrhy, kde nebylo mo�no najít 
spole� nou notu. Rozešli jsme se s tím, �e zájezd bude, ale pozd� ji rozhodneme 
kam pojedeme. 
     Týdny a m� síce letí jako voda a ejhle, je tu konec srpna, kde p�išlo 
k jednozna� nému rozhodnutí uskute� nit zájezd s tématickou náplní poznávání 
krás staronových soused� . Našim cílem byla p� vodní historická úvra� ová 
�eleznice a skanzen historických budov vybudovaný ve Vychylovce. V podstat�  
to jsou p�emíst� né p� vodní stavby p�i budovaní vodního díla pro pitnou vodu 
Nová Bystrica. P�i této p�íle�itosti jsme takté� cht� li navštívit nov�  vybudované 
centrum m� styse ve Staré Bystrici. Je to unikátní a nádherné. 	 ekl bych, �e 
nejen centrum je nov�  vybudované. Pro vhodné vypln� ní � asu zájezdu jsme 
volili zastávku na burze v Polském T� šín� . Termín zájezdu jsme zvolili na 
konec zá�í, ale okolnosti tomu cht� ly, �e se zájezd uskute� nil v sobotu 
13.10.2012. 
     Skute� n� , autobus stál v 6 hodin ráno na zastávce a my jsme vyrazili na 
vytou�ený zájezd. V� tšin�  zastávka na burze sta� ila, ale byli i takoví, �e se jim 
zdálo na nákupy málo � asu. Proto�e jsme m� li pana �idi� e, který byl v Polsku 
poprvé, nasadili jsme navigaci, která nás hnedle zavedla na nejkratší cestu, ale 
bohu�el, mosty nebyly dostate� n�  únosné a tak jsme se museli vrátit na p� vodní 
cestu a jet p�es T�inec a � adcu. Mezi T�incem a � adcou se provád� ly opravy 
vozovek a tak jsme ztratili p�ibli�n �  ¾ hodiny � asu, které pak chyb� ly p�i 
prohlídce m� styse. Po� así nám p�álo a podzimní ráz krajiny dokreslovaly 
barevné listí strom� , které se vyjímalo ve smrkových lesích kolem. Sám si 
vzpomínám, jak rád jsem jezdil údolím Bystrice ješt�  v dob� , kdy tam nestála 
p�ehrada. Byl to hodn�  pustý, kouzelný kraj s proluky lesa, loukami, malými 
remízky a rozbíhajícími se údolí� ky. Nyní tuto celou oblast vyhlásili za 
chrán� nou krajinou oblast Kysuce. V minulosti to nebyl zrovna bohatý kraj, 
práv�  t� �ba d�eva tady hrála svou roli ve vybudování úzkorozchodné trati 
z Vychylovky a� na Oravu. Vzhledem k extrémnímu stoupání byla zde 
vybudována tzv. úvra� ová �eleznice, kdy vlá� ek nap�ed lokomotiva do kopce 
táhla, pak tla� ila, zase táhla a tla� ila a tak to pokra� ovalo, a� vyjela to strmé 
stoupání. My jsme m� li št� stí, �e náš zájezd byl v sobotu. V sobotu a ned� li 
jezdí parní lokomotiva, p�es týden pak jezdí motorové lokomotivy. 
     Byl to zá�itek jet s parní lokomotivou, oblaka páry, kou�e, slyšitelné sup� ní a 
ve stoupání velká dýchavi� nost. U nás starších to vyvolávalo nostalgické 
vzpomínky. 
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     Historický skanzen je tak�ka v sousedství �eleznice a ukázal nám �ivot v této 
oblasti. Domnívám se, �e to byly stavby relativn�  bohatších ob� an�  – ková�e, 
rychtára , .. a lepších staveb chalupník� . V domech pak byl naaran�ován �ivot 
lidí a jejich aktivity. 
     Zastávkou ve Staré Bystrici, která má cca 2 700 ob� an�  nás doslova 
p�ekvapila nádhernou výstavbou centra obce. Vybudovali zde tak nov�  
neskute� né zázemí pro �ivot ob� an�  a ur� it�  lákadlem pro turisty. František 
Haitl utrousil poznámku, �e se m� �eme doslechnou o zat� ení starosty a �ešení 
n� jaké aféry. A� se nechce v�� it, �e to v dnešním stavu financí je mo�né, n� co 
takového vybudovat normální cestou. Myslím, �e foto mluví za vše. 
     Pro zajišt� ní našich �aludk�  nám Jana s Monikou a Mirkem upekli sekanou, 
kterou všichni p�ijali za vd� k. U pana �idi� e pak bylo mo�no zakoupit kávu, � aj, 
no úplný servis. 
     Konstatuji, �e se zájezd povedl a naplnilo se naše o� ekávání. 

        Jan Košárek 
 
 
 

 

  
Stará Bystrica 
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Stará Bystrica      lokomotiva úvra� ové �eleznice 

 
 

 

  
tak supí lokomotiva     p�i odborném výkladu 
 
 
 
 



 16

 

 
    u ková�e      vybavení domu 

 
Pokra� ování z minulého � ísla zpravodaje – vypráv� nka o našich poutnících 
Z vypráv� ní p. Petra Bayera � . 110 
 
Pout�  – sch� dky do nebes 
 
     Od nás z d� diny chodívali lidé na pout� : na Svatý Hostýn k P. Marii, do 
Frýdku k P. Marii, ojedin� le na sv. Kope� ek k P. Marii, k dubu u Jerlochovic a 
kapucín� m ve Fulneku. Ojedin� le i do Hrabyn� . 
     Všude byli poutníci vyslyšeni. P� kn�  si i na kolenou poputovali, post� �ovali, 
vyzpovídali se, zázra� nou vodou si umyli nohy a obli� ej, a tak ob� erstveni a 
posíleni v nad� ji se vraceli dom� . 
     To bývala ta hlavní út� cha a radost našich p�edk� ! 
     Kdy� šli na pou� , postili se ji� den i dva p�edem a pak celou poutní cestu. 
Kdy� se vraceli, vypráv� li, co všechno vid� li, co kn� z na pouti kázal a kdo t�eba 
nuzotou nemohl dom�  dojít. Je zajímavé – �íká p. Bayer, �e všechna poutní 
místa uctívala v� tšinou ty svaté, jejich� svátky byly v dob�  letní. Zimní svatí 
byli na tom špatn� . 
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     Mnoho lidu proputovalo letní dny a málo dbali na svá pole. Spoléhali, �e si 
úrodu vymodlí i na pouti. T� šívali jeden druhého: „Jestli Pán B� h nedá – darmo 
naše lopocení!“ 
     Naši hostýnští poutníci bývali na noc v Rakovém, nebo v Byst� ici, ale té� i 
p�ímo v kostele na Hostýn� . A to bylo dosti zlé – bu
  byla zima, nebo i divný 
pach. P�ed kostelem jsou kamenné schody. 
     D�íve, ne� poutníci došli do svatyn� , putovali po kolenou nahoru, na ka�dém 
schodu jeden Ot� enáš – zbo�n�  a opravdov�  – a tak se lezlo po kolenou a� do 
kostela a kolem hlavního oltá�e. Byl to n� kdy i smutný pohled, jak i ti 
nejubo�ejší chudáci vlá� ejí své zed�ené t� lo po kamení v nad� ji, �e tudy vede 
cesta ke spasení a k lepšímu �ivotu. 
     Po mši se šlo ke kramá�� m nakoupit svatých k�í�k � , svatých obrázk� , 
svatých kní�ek, svatých r� �enc�  atd. U zázra� né vody hostýnské si myli obli� ej, 
nohy, ruce – té� se n� kolikrát zbo�n�  napili a potom nabrali vody do sklenic a 
poutních d�bánk�  a konvi� ek pro nemocné doma. 
     Na svatém Hostýn�  šel ka�dý poutník k svaté zpov� di a také na „of� ru“. Do 
pokladni� ek, které visely u dve�í a u vchod�  do kostela, pova�oval ka�dý za 
nutné n� co vlo�it. V�dy �  to bylo pro P. Marii Svatohostýnskou! 
     Pak nastalo lou� ení. 
Ka�dý byl š� asten, �e se zbavil t� �kých h�ích� .  
Poutník pastý� (oby� ejn�  organizátor pout� ) zanotil nábo�nou píse�  na 
rozlou� enou a ove� ky krá� ely k domovu. Na cest�  dom�  byla té� ustálená místa, 
kde se odpo� ívalo, t�eba u n� jaké studánky, kapli� ky, nebo k�í�e. 
     Cestou se zpívaly nábo�né písn� . 
P�i zastávkách se vybíralo na mši svatou za poutníky, na v� nec, na zp� váka, na 
toho, kdo nesl k�í� atd. Kdy� p�icházelo procesí polní cestou od Starého Ji� ína k 
„Hrabí“, to� byl u� n � kdo vyslán do d� diny, aby kostelník, nebo n� kdo jiný, 
za� al zvonit a otev�el kostel. Houf d� tí oby� ejn�  p�išel naproti k „Hrabí“, i dále 
ke „Starému“ a dostávaly od poutník�  perníkové kuli� ky, „páte�ky“ (cukrové 
r� �ence) a svaté obrázky. 
     Procesí za nábo�enského zp� vu vešlo do kostela, pod� kovalo za š� astný 
návrat a poutníci se rozešli dom� . Domácím dlouho vypráv� li, co všechno 
vid� li, i co zakusili. 
     A na rok šli zas! Poutník�  bývávalo i p�es padesát. 
Kdysi dávno, to si ješt�  jako kluk pamatuji, �e se chodilo na „pú� “ jen p� šky a� 
na Hostýn. Pozd� ji, pak u� v� tšinou jen na „Domorac“ a pak vlakem do 
Byst� ice. 
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     P�i ka�dé pouti – dodává pan Bayer – se chodilo i ke svaté zpov� di. Naši 
chlapi chodili nejrad� ji ke „kapucín� m“ do Fulneku, proto�e prý kdy� zaplatili, 
nemuseli jmenovat své h�íchy. Sta� ilo prý �íci, �e lituje všech svých h�ích� . 
Pan Bayer dále vypráví: 
     D� dinský lid dlouho léka�e neznal a ani jim moc nev�� il. Nejvíce se v�� ilo 
v poutní místa. Kdo le�el t� �ce nemocen, tomu nosili zázra� nou vodu a 
posv� cené v� ci skoro ze všech poutí. V�� ili i v uzdravení tím, �e si nemocný 
ud� lá ve vlasech „sk�ítka“. Na to byla v�dy v d� din�  �enská – odborník, která 
smotávala vlasy v klubko a mazala je jakousi divnou smolou. A� se nemoc do 
sk�ítka usadila, šlo se do Frýdku na pou� . Tam byla studna se zázra� nou vodou a 
potom v nedalekém lesíku si uzdravené osoby, jedna druhé, sk�ítka ust� ihly. 
Sk�ítku se také �íkalo „koltún“. 
     Od ka�dé nemoci byl n� jaký svatý, ke kterému se lidé modlili za uzdravení. 
Od bolení zub�  stojí dodnes (r.1948) na levém bo� ním oltá�i šenovského kostela 
jakási sv� tice s klešt� mi v ruce. Jestli trhala zuby, to nevím. Od bolení v krku 
byl svatý Bla�ej, ale lidé na n� ho moc nespoléhali. Pili rad� ji sva�ený „bur� ák“ 
nebo slivovici a ti chudobn� jší lipový � aj. 
     Dokud nebylo léka�� , chodilo se k „babám“ (porodní asistentka). Nejd�íve 
vid� li lidé rozdíl jen v tom, �e léka� vzal peníze, kde�to „babka“ se kolikrát 
spokojila se záplatou „pámbuzapla� “. 
     Nic naplat, � íká p. Bayer – léka�ská v� da zatla� ila všechny za�íkáva� e do 
pozadí a došlo to tak daleko, �e mnohého nemocného by si „pambu“ u� dávno 
vzal, ale léka� ho ješt�  nenechal um�ít. 
     Ješt�  n� co dodám, �íká p. Bayer: p�i rozd� lávání doškové st�echy nad 
chlévem u nás doma na � . 19 v roce 1879 našel tam otec dva „sk�ítky“ vlas�  po 
�enských, které d�íve bydlely na � . 20. Prý to byla n� jaká Tylda a Rozína. 
 
Vypráv� ní je z roku 1947 
Pan Petr Bayer z � . 110 byl dobrým znalcem obecních d� jin a velmi dobrým 
vypráv�� em! Bohu�el z nedostatku � asu jsem mnohé jeho vypráv� nky nezapsal. 
Škoda! 
     Pan Petr Bayer, rodák z � . 19, narozen 13.6.1865, zem�el 7.1.1950. 

       Opsáno z knihy Zaváté stopy od Leopolda Biskupa 
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Zájezd do Bojnic 
 
     V pátek 28. zá�í ráno jsme vyrazili na zájezd do Bojnic. Po chladn� jších a ne 
p�íliš p�ív� tivých dnech nás po� así op� t mile p�ekvapilo. Nádherné slune� né 
ráno a krásné po� así nás provázelo po celý den. 
     Cestu jsme si zp�íjemnili povídáním o místech, která navštívíme a kterými 
projí�díme. Ti z nás, kte�í p�ijali pozvání na jeden z nejkrásn� jších zámk�  
st�ední Evropy, jist�  nelitují, �e museli vystoupat desítky prudkých schod�  
nahoru a po prohlídce zase dol� . Krásný podzimní den na nás dýchal také p�i 
procházce po místní zoo a nikomu tak nevadila ani probíhající � áste� ná 
rekonstrukce zahrady. Ka�dý si denní program zajistil podle své chuti a nálady. 
A pokud m� l n� kdo p�ece jen malinko pochybnosti, koupání ve zdejších 
termálech je jist�  rozplynulo. Všichni jsme se srde� n�  zasmáli p�i nasazování 
povinných koupacích � epic. To tu ješt�  nebylo! P�íjemná teplá a místy i horká 
voda nás všechny do� ista unavila, a tak jsme zpáte� ní cestu dom�  strávili 
lehkým pod�imováním. 
     Zájezd tohoto typu jsme s Maruškou Mertovou uspo�ádaly ji� pot�etí a 
z�ejm�  asi naposledy, nebo�  svátek Den � eské státnosti v následujících letech 
vyjde na víkendový den. No uvidíme. 

  V� ra Koš� álová  
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Pranostiky na � íjen 
 
Svatý František zahání lidi do chýšek. 
Divoké husy na odletu – konec i babímu létu. 
Svatý Marcel bílý, svatý Havel teplý. 
Déš�  na Havla, déš�  na Vánoce. 
Sn� �í-li brzy v �íjnu, bude mokrá zima. 
Na svatého Lukáše hojnost chleba i kaše. 
Bou�ka v �íjnu t�ebas malá, sotva nato zima stálá. 
Jestli sníh napadne toho m� síce a kolik dní trvati bude, tak stálá 
bude zima. 

 
Zm� na letního � asu 
 
Letní � as je upravené m�� ení � asu, p�i kterém se v letních m� sících roku pou�ívá 
� as, který je o 1 hodinu posunut dop�edu. Jeho cílem je úspora elektrické energie 
pro ve� erní osv� tlení. Hlavním d� vodem je, �e v� tšina lidí je aktivn� jší ve� er 
ne� ráno. 
Po mnoha v historii neúsp� šných pokusech byl letní � as znovu zaveden v 
d� sledku úsporných opat�ení za druhé sv� tové války. V � eských zemích 
fungoval nep�etr�it �  od 1. dubna 1940 a� do 4. �íjna 1942, dále pak v letních 
m� sících let 1943–1949. Na p�elomu roku 1946 byl zaveden také tzv. zimní � as, 
kdy byl � as posunut o jednu hodinu dozadu. 
Ka�doro� ní letní � as byl v � eskoslovensku zaveden v roce 1979. Po n� kolika 
letech se ustálilo pravidlo, podle kterého se letní � as zavád� l poslední b�eznový 
víkend (v noci ze soboty na ned� li) a kon� il poslední zá�ijový víkend. Od roku 
1996 je letní � as o jeden m� síc delší – trvá a� do posledního víkendu v �íjnu, 
� ím� je letní � as zaveden po v� tší � ást roku ne� � as pásmový. Tato zm� na byla 
provedena v celé Evropské unii, tak�e se p�izp� sobila i � eská republika. 
Letní � as je zále�itostí zemí mírného pásma. V tropickém pásmu se délka dne v 
lét�  od délky zimního dne neliší natolik, aby m� lo zavedení letního � asu smysl. 
Obdobn�  v polárních oblastech, kde polární noc trvá a� p� l roku, nemá letní � as 
smysl. 
Letní � as se pou�ívá ve všech státech Evropy s výjimkou Islandu, Ruska, 
B� loruska, � ásti Grónska a norských ostrov�  Jan Mayen a Špicberky. Podle 
pravidel EU p�echod nastává ve všech � asových pásmech sou� asn�  poslední 
ned� li v b�eznu, resp. �íjnu. 
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Státy na ji�ní polokouli mají léto v dob� , kdy je na severní polokouli zima, tudí� 
i letní � as tam oproti severní polokouli platí v opa� né � ásti roku. 
Argumentem pro zavád� ní letního � asu jsou p�edevším ji� d�íve uvedené 
energetické úspory a pon� kud se zmír� ují n� které energetické špi� ky. 
Odp� rci letního � asu argumentují tím, �e � asový posun mnoha lidem zp� sobuje 
zdravotní potí�e, upozor� ují na zvýšené mno�ství dopravních nehod ap. N� kte�í 
lidé místo dvou zm� n � asu ka�dý rok navrhují p�ejít na „letní � as“ celoro� n� , 
tedy trvale p�ijmout sousední � asové pásmo. Tato myšlenka se objevuje hlavn�  
ve Velké Británii, pro kterou by to znamenalo p�echod na SE�  (st�edoevropský 
� as), tzn. sjednocení � asového pásma s v� tšinou Evropy. 
 
B� hem své existence období letního � asu ovlivnilo mno�ství nep�edstavitelných 
událostí, z r� zných d� vod�  komplikuje �ivot mnoha lidem. 
 
 
 

 
 

Letní � as - b� ezen 
     Na letní � as se p�echází poslední ned� li v 

b�eznu, kdy po 1:59:59 (st�edoevropského � asu) 
následuje 03:00:00 st�edoevropského letního 
� asu. Jednoduše �e� eno, ve 2 hodiny v noci se 
posune � as o hodinu dop�edu, tedy na 3 hodiny. 

  
 
 
 

Zimní � as - � íjen 
Zimní � as (správn�  standardní nebo klasický � as) 
nastává poslední ned� li v �íjnu, kdy po 2:59:59 
st�edoevropského letního � asu následuje 2:00:00 
st�edoevropského � asu. Prakticky se tedy ve 3 
hodiny v noci posune � as o hodinu zp� t, na 2 
hodiny. 

 
 

  V� ra Koš� álová 
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KONTAKTNÍ INFORMACE 

 
Mgr. Dana Klosová, starostka obce 
Tel.:     +420 556 715 215 
E-mail:  starostka@bernarticenadodrou.cz 
 
Obecní ú�ad: 
Tel:       +420 556 708 522 
Fax:      +420 556 708 522 
E-mail:  obec@bernarticenadodrou.cz 
www.bernarticenadodrou.cz 


